
Amintiri personale despre ing. A. Coman 

prof. Beres Iosif 

Biografia renumitului botanist Artur Coman a fost publicată în 
multe lucrări de specialitate, iar activitatea ştiinţifică, începută încă 
din anii studentiei, i-a fost elogiată de asemenea, binemeritat. 

În aceste rânduri aş dori să amintesc nişte episoade din viaţa 
botanistului Artur Coman, pe care le-am trăit împreună, întâmplări 
care să formeze un tablou, o imagine despre caracterul acestui om 
minunat care a fost Artur baci, cum l-am numit noi. 

Primul contact cu domnul ing. Artur Coman l-am avut la 
Câmpulung la Tisa în anul 1962, unde am fost profesor de biologie 
între anii 1960-1965. Tatăl meu care îl cunoştea foarte bine şi-l 

admira pe domnul Artur Coman, spunea că Artur baci ar dori să facă 
cercetări în zăvoiul Tisei, dar nu ştie modalitatea prin care poate 
obţine aprobarea de la organele grănicereşti, având şi o repulsie faţă 
de cei în uniforme. 

L-am invitat prin tatăl meu, să vină liniştit fiincă eu am avut 
contact permanent cu ofiţerii de grăniceri, puteam obţine aprobare şi, 
de asemenea, puteam să-l însoţesc în zăvoi. 

Vă spun sincer că am rămas surprins când a apărut în uşa 
vagonului - a venit cu "expresul" Sighet-Câmpulung la Tisa - un om 
mic de statură, în pantaloni "brices", demodaţi în acea vreme, cu 
zâmbetul pe buze, cu o mapă mare atârnată de gât iar în spate un 
rucsac verde în care avea lopăţica de botanizare, lupa şi altimetru ... 
auzisem despre renumitul botanist, prieten cu Alexandru Borza - cel 
mai renumit botanist român din acea vreme, mi-am imaginat că va 
apărea un altfel de om, cu aere de savant, distant etc. şi am dat faţă 
cu un om modest, prietenos şi drăguţ din toate punctele de vedere. 

După ce am făcut cunoştinţă, după prima impresie bună a 
venit şi cea plăcută: m-a avertizat să nu-l apelez cu "domnul inginer" 
ci simplu, "Artur-baci", el spunându-mi Joska. 

Mai târziu, fiind pe malul Tisei, la vederea primei patrule de 
grăniceri, m-a întrebat speriat dacă nu vom avea probleme ... atunci 
mi-am dat seama cât de persecutat a fost în anii 50, acest om 
minunat, care nu cred că a făcut rău la cineva! 

Ieşirile pe teren în zăvoiul Tisei s-au repetat, a fost foarte 
încântat că are posibilitatea de a cerceta şi colecta din această zonă, 
pată albă până atunci din punct de vedere botanic. În aval de Sighet 
nu colectase nici o mostră până atunci, din motivul amintit la început. 
Nu pot uita bucuria pe care a avut-o la găsirea narciselor pe 
câmpurile higrofile din hotarul Câmpulungului! 
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Am învăţat foarte multe de la Artur baci, nu numai botanică, ci 
şi rigurozitate ştiinţifică. De exemplu, la o plantă colectată unde avea 
o mică nesiguranţă, dubiu în determinare, era rezervat şi explica mai 
întâi unde şi ce era neclar, unde era diferenţa faţă de specia 
presupusă iar dacă determinarea pe teren era mai grea, se clarifica 
mai târziu prin comparaţie cu exemplarele din ierbar sau chiar prin 
analiză la microscop. 

De multe ori m-a pus să încerc să determin plante colectate şi 
dacă greşeam nu mă ironiza nicio dată, chiar în cazul unei greşeli 
banale, ci încerca să mă îndrume spre cheile de determinare, astfel 
încât să mă corectez singur. 

După transferarea mea la muzeu, în 1965, legăturile noastre 
au devenit şi mai strânse. L-am vizitat în mod regulat şi l-am însoţit în 
multe ieşiri de botanizare în jurul Sighetului. 

În această perioadă am făcut multe ieşiri împreună în 
apropierea oraşului : Solovan, Dobăieş şi natural, în zăvoiul Tisei. 
Modestia acestui om a fost desăvârşită ; cu toate că avea o vârstă 
înaintată, nu mi-a permis să-i duc mapa de ierbarizare, mă ofeream 
fiind foarte grea, având zeci, chiar sute de plante colectate. 

Artur Coman lucra pe teren foarte precis. Totdeauna a avut 
asupra dânsului şi altimetrul, cu care determina cu foarte mare 
precizie altitudinea şi locul geografic al colectării. 

Lucrarea de bază proiectată de Artur Coman a fost de a 
elabora scara floristică a Maramureşului, asta însemnând că la 
fiecare specie urma să figureze altitudinea minimă şi maximă undea 
fost găsită, la fel şi altitudinea unde avea cea mai mare abundenţă. O 
astfel de lucrare ecologică are şi un caracter economic foarte 
important, după care se pot cunoaşte altitudinile cele mai favorabile 
şi totodată şi răspândirea fiecărei specii. Din păcate acest manuscris 
a fost salvat doar partial, aflându-se la muzeu, partea principală 
dispărând din casa do~inului Coman în mod misterios. Înainte cu 
câteva zile de a deceda, a povestit că a venit cineva foarte apropiat 
care a luat manuscrisul pentru o revizuire gramaticală. 

Artur Coman era un om de ştiinţă cu o largă viziune, care a 
notat date importante chiar şi din punct de vedere faunistic. Astfel mi
a povestit că în iunie 1947, urcând de la Vaser la Muntele Toroioaga, 
ajungând la coama principală, de la câtiva zeci de metri de sub el, s
au ridicat 17 vulturi, dintre care 13 Gyps fulvus şi 4 Aegypius 
monachus, de la un hoit de cal. Această observaţie este ultima 
despre aceste specii, din Maramureş. După această dată avem 2 
semnalări sigure, eratice, doar despre Gyps fulvus (1962 şi 2003). De 
asemenea, despre Monticola saxatilis, o specie foarte rară în 
Maramureş, avem o semnalare de la Artur Coman, în Valea Morii, 
comuna Vişeul de Jos. 
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Domnul Coman era o adevărată enciclopedie a toponimelor 
Maramureşului, cunoscând toate văile, dealurile şi munţii din regiune. 
Era, de asemenea un om deschis, furnizând cu plăcere datele 
cunoscute de dânsul, nu a avut secrete privind observaţiile sau 
colectările personale, ajutând pe toţi specialiştii interesaţi de flora 
Maramureşului. 

ln acea perioadă (1967) s-a pus problema, în urma discuţiilor 
cu renumitul botanist asupra colecţiei lui, care cuprindea plante 
cormofite din teritoriul Maramureşului, ca aceasta să rămână la 
Sighet. 

Domnul Coman, având o pensie modestă, avea şi probleme 
financiare, locuind în casa familiei, împreună cu nepoata, care nu 
avea nici un venit. Atunci am încercat să achiziţionăm ierbarul pentru 
muzeul nostru. Demersurile noastre au fost refuzate de Comitetul de 
Cultură al judeţului Maramureş motivându-se că muzeul nostru are 
un caracter etnografic, nu are o secţie de ştiinţe ale naturii, ca atare, 
neavând posibilitatea de a primi o sumă mai mare pentru 
achiziţionarea ierbarului. 

A început un alt calvar, de a obţine aprobarea pentru 
înfiinţarea Secţiei de Ştiinţele Naturii, din partea Ministerului Culturii. 

Domnul Artur Coman a primit mai multe oferte din partea 
universităţilor şi a Grădinii Botanice din Cluj. Patriotismul local s-a 
evidenţiat şi cu această ocazie, cu toate că avea nevoie de bani, el a 
susţinut cu fermitate că ierbarul trebuie să rămână în Maramureş, la 
muzeu. 

Prin eforturi deosebite, în 1968, am obţinut aprobarea 
înfiinţării secţiei de Ştiinţele Naturii, şi imediat am întocmit formele 
pentru a obţine sumele necesare achiziţionării ierbarului. Pentru 
evaluare au fost chemaţi specialişti din partea Grădinii Botanice din 
Cluj, care au stabilit o sumă minimă. 

Legăturile ·noastre cu domnul Artur Coman au devenit şi mai 
strânse cu ocazia inventarierii ierbarului, lucrând împreună de 
dimineaţa până seara, având posibilitatea de a cunoaşte şi mai 
aproape acest om de ştiinţă minunat. Pur şi simplu s-a format o 
prietenie între noi, trecând peste diferenţa de vârstă şi de valoare 
ştiinţifică ce exista între noi. Mi-a povestit multe fragmente din viaţa 
dânsului, despre studenţie, cum a venit acasă în 1918, părăsind un 
post universitar unde funcţiona, mi-a descris calvarul prin care a 
trecut după al II-iea război mondial, persecuţiile din anii 50, când a 
fost deposedat de avere, de casă. Mulţi ani n-a avut un venit salarial 
fix, a trăit din banii pe care i-a câştigat ca inginer de cadastru, 
particular. A venit la Sighet la începutul anilor 60 şi locuia în casa 
nepoatei, la „tanti Ţ;ţa", care a avut grijă de domnul Artur Coman. 
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Ultima recompensă morală a avut-o în 1972, când a primit din 
partea conducerii judeţului, Ordinul Muncii clasa a li-a , probabil, 
emoţia , provocându-i la numai două zile, regretatul deces. 
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